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KOMENTÁŘ 

EKONOMIKA 
Singer: ČNB může příští měsíc opět snížit úroky  

ČNB by příští měsíc mohla přikročit k dalšímu snížení úrokových sazeb, protože ekonomice 
letos hrozí stagnace, řekl minulý týden viceguvernér ČNB Miroslav Singer. Možnosti dalšího uvolňová-
ní měnové politiky by však podle něj mohla omezit slabá koruna.  

Termín eura určí ČNB až podle dalšího vývoje 
ČNB upřednostňuje stanovit termín přijetí eura až na základě vývoje odpovídajících 
ekonomických údajů a jejich udržitelnosti, uvedl člen bankovní rady ČNB Vladimír 
Tomšík. Tomu podle něj odpovídá i stanovení 1. listopadu 2009 jako data, kdy bude 
termín přijetí eura určen. Tehdy totiž budou vypracovány nové analýzy sladěnosti 
české ekonomiky s hospodářstvím eurozóny. "ČR již datum přijetí eura stanoveno 
měla, ale stejně to ke stabilizaci ekonomiky nevedlo," upozornil Tomšík. Původní 
termín přijetí evropské měny byl rok 2009, resp. 2010. Zavedení eura podle Tomšíka 
není a ani nemůže být tím hlavním cílem. Cílem je podle něj maximalizovat zisky a 
výhody ze zavedení eura a minimalizovat ztráty a rizika. "Cesta do eurozóny nejsou 
dostihy," poukázal Tomšík na tlaky přijmout euro co nejdříve. 

EK: Růst české ekonomiky letos zpomalí na 1,7 % 
Letošní tempo růstu české ekonomiky výrazně zpomalí na 1,7 %, uvádí prognóza Evropské ko-

mise, v příštím roce by měl růst českého HDP zrychlit na 2,3 %. Velmi otevřená česká ekonomika podle 
EK výrazně zpomalí především kvůli zhoršení ekonomiky jejích hlavních obchodních partnerů.  

Koruna silnější k $ i € 
Česká měna posílila posílila vůči dolaru na 21,60 Kč/USD a je mírně silnější i k euru na 27,93 

Kč/EUR, tedy těsně pod hranicí 28 Kč/EUR, kam v pátek prudce oslabila. 

ČR loni získala rekordní počet investic 
ČR loni prostřednictvím agentury CzechInvest získala 213 nových investičních projektů, jichž 

bylo ve srovnání s rokem 2007 o 12 více. Hodnota investic ale meziro čně klesla o 41 mld. Kč na 30 mld. 
Kč. Hlavní podíl měly investice zaměřené na výzkum, vývoj a služby, jež jsou finančně méně náročné.  

Česká republika se ocitla na pokraji recese 
„Recese je čím dál pravděpodobnější. V prvním pololetí zřejmě ekonomika klesne,“ domnívá se 

analytik UniCredit Bank Pavel Sobíšek. A není sám. „Pravděpodobnost recese je vyšší než 50 %,“ říká 
hlavní ekonom Patria Finance David Marek. HDP podle něj letos klesne o 0,1 %. Do recese už spadla 
celá eurozóna v čele s Německem – nejvýznamnějším českým obchodním partnerem. Trápí se i Británie, 
z menších zemí třeba Dánsko či Maďarsko. Češi si pomalu začínají připouštět, že nežijí na ostrůvku 
stability odolávajícímu globální hospodářské bouři. „Scénář vývoje HDP blízko stagnace skutečně vy-
loučit nelze,“ říká členka bankovní rady ČNB Eva Zamrazilová.  

Tomáš Brouček opustil 
vedení Hypoteční banky   
Člen představenstva a náměstek generálního ře-
ditele pro věci finanční Hypoteční banky Tomáš 
Brouček (40) ke konci loňského roku rezignoval. 
Ke stejnému datu ukončil i zaměstnanecký po-
měr v bance. Představenstvo Hypoteční banky 
má nyní dva členy – předsedu Jana Sadila a mís-
topředsedu Petra Hlaváče.  
Představenstvo  
UniCredit rozšířeno 
Domenico Pignata byl 1. ledna jmenován novým 
členem představenstva UniCredit Bank CR. Stalo 
se tak poté, co ČNB vyjádřila souhlas s jeho no-
minací. Pignata zároveň zůstává ve své současné 
funkci náměstka generálního ředitele zodpověd-
ného za řízení divize Global Banking Services.  
P. Horák ve vedení OVB 

Na pozici zemského ředitele společ-
nosti OVB pro ČR byl povýšen Pa-
vel Horák (31). Zemský ředitel je 
součástí širšího managementu spo-
lečnosti. V součinnosti se Servisním 

centrem OVB se bude s dalšími osmi zemskými 
řediteli spolupodílet na vytváření obchodní a 
marketingové strategie společnosti. 
Rozšíření týmu pro SVE 
Poradenská společnost Arthur D. Little pokračuje 
v rozšiřování svého týmu pro střední a východní 
Evropu (SVE). Na začátku roku posílila o další-
ho odborníka v oblasti operačního managementu, 
strategie a organizace – Jakuba Minaříka. Ten  
bude mít na starosti převážně rozvoj obchodu a 
řízení klíčových projektů zaměřených na oblast 
optimalizace procesů ve finančním řízení, con-
trolingu a řízení a zvyšování výkonnosti. J. Mi-
nařík svoji kariéru začal ve společnosti KPMG, 
kde působil šest let, a od roku 2006 pracoval ve 
společnosti Telefónica O2. 

LIDÉ 

Na čtvrtečním jednání ministra průmys-
lu a obchodu Martina Římana se zástupci bank 
a Hospodářskou komorou České republiky 
(HK) za podnikatele banky vyslyšely žádost 
ministerstva průmyslu a obchodu (MPO) a HK, 
aby více dohlédly na dění v bankách a jejich 
přístup ke klientům splácejícím úvěr nebo žada-
telům o úvěry. Banky vyjádřily pochopení pro 
argumenty ministra průmyslu a obchodu Marti-
na Římana a prezidenta HK Petra Kužela upo-
zorňující na nedostatečnost finančních zdrojů 
pro podnikatelskou sféru v době hospodářské 
krize. Ministr Říman a prezident HK Kužel 
požadovali účelně a individuálně přistupovat 
k úvěrům u jednotlivých firem. 

Snahou všech tří stran – ministerstva 
průmyslu a obchodu, Hospodářské komory a 

zástupců bank (Česká spořitelna, ČSOB, Ko-
merční banka, UniCreditbank a Raiffeisenbank) 
– bylo dosáhnout obnovení normálních úvěro-
vých aktivit komerčních bank. 

Komerční banky na konci jednání vy-
hověly požadavkům MPO a Hospodářské ko-
mory a přislíbily, že budou seriózně přistupovat 
ke stížnostem jednotlivých podniků, které mají 
problém s dostupností financí v době probíhají-
cí hospodářské krize. Současně se zavázaly, že 
pečlivě posoudí jakýkoli podnět HK informující 
o problémech se získáváním financí v určitém 
segmentu bankovního trhu. 

Všechny zúčastněné strany se shodly na 
vážnosti situace a nutnosti hledání co nejrych-
lejších a nejefektivnějších řešení pro stávající 
problémy podnikatelského sektoru. 

Úvěry by měly být dostupnější 
Banky jsou ochotny k ústupkům,  
do podnikatelské sféry by mělo jít více peněz 

V lednovém vydání  
časopisu Bankovnictví  

se dočtete o… 
• biometrii v bankovní sféře  
• zavádění eura na Slovensku 
• reformě hlasování v ECB 
• tom, že krize může                    
akcelerovat nové trendy 
• očekávání finančníků                
v roce 2009 
• využití IT v pojišťovnách 
• DMS v bankách 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  

Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 

 

http://bankovnictvi.ihned.cz
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http://www.economia.cz/prodejny
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Tůma: Růst české ekonomiky bude nižší  
Růst české ekonomiky bude letos slabší, než říká poslední prognóza ČNB. Na konferenci ve 

Vídni to řekl guvernér Zdeněk Tůma. ČNB v listopadové prognóze uvedla, že letos čeká růst HDP o 2,9 
%, alternativní scénář ale počítal s růstem jen o 0,5 %. "Mohu jen říci, že růst bude slabší než jsme čekali 
v říjnu," uvedl Tůma. ČNB prognózu vývoje ekonomiky vypracovala v říjnu, ale zveřejnila v listopadu. 

EU souhlasí s Kalouskovou výzvou  
EU souhlasí s výzvou českého předsednictví k nápravě rozpočtových schodků, které se v řadě států pro-
hlubují v důsledku hospodářské krize. Pondělní prognóza EK předpověděla, že pravidla pro státní hospo-

daření letos i v příštím roce poruší velká část EU. U některých 
zemí navíc hrozí, že svůj dluh přestanou zvládat. Výzva však 
státy k ničemu nezavazuje. "Uvědomujeme si, že fiskální im-

pulsy (výdaje z veřejných zdrojů) mají své meze. Problémy, které by mohly nastat s financováním dluhů, 
by byly příliš nákladné," uvedl český ministr financí Miroslav Kalousek, který jednání p ředsedal.  

Špatné fungování úvěrových trhů je znepokojující  
Špatné fungování úvěrových trhů budí podle ministra financí Miroslava Kalouska v současné 

hospodářské krizi v Evropě největší znepokojení. Ministr to řekl v hospodářském výboru Evropského 
parlamentu, kde představoval priority českého předsednictví: "Zatím úvěrové linky příliš nefungují, byť 
banky obdržely posílení svého kapitálu." Dodal, že obrovské finanční injekce, které členské státy EU 
poskytly finančnímu sektoru, se neprojevují v reálné ekonomice. Přetrvávající špatné fungování bank a 
dalších finančních institucí bylo také největším zdrojem obav europoslanců z hospodářského výboru. 

Vánoce se staly strůjcem dluhů 
O Vánocích se tradičně najde mnoho lidí, které půjčování peněz na dárky zavede do dluhové 

pasti. Tito lidé mohou využít služeb projektu Dluhové poradenství, který funguje díky spolupráci ČSOB, 
Poštovní spořitelny a Asociace občanských poraden (AOP). Specializované poradny i během těchto 
vánočních svátků řešily zvýšený zájem lidí o pomoc se zadlužováním, pořádaly se navíc preventivní 
semináře pro veřejnost. „Opět se ukázalo, že projekt má smysl, na specializované poradny se o Vánocích 
obracelo mnoho lidí se žádostí o pomoc. Našim cílem je ale také občany vzdělávat a zabránit jim už 
předem spadnout do víru dluhů,“ okomentovala projekt manažerku pro společenskou odpovědnost 
ČSOB Pavlína Folovská. Nápor zadlužených lidí dokazují i statistiky, čtrnáct poraden, které se projektu 
účastní, vykázalo od září do listopadu 2008 celkem 572 konzultací v oblasti dluhové problematiky. 

Zveřejňování seznamů dohlížených subjektů  
ČNB zveřejňuje seznamy vybraných subjektů finančního trhu, nad nimiž vykonává dohled nebo 

provádí jejich registraci. Nyní dochází ke zprovoznění první etapy nového systému, který bude jednot-
ným způsobem a z jednoho místa prezentovat aktuální stav subjektů finančního trhu formou přímého 
vyhledání subjektu (podle názvu, identifikačního čísla) nebo prostřednictvím 37 základních seznamů 
(podle typu subjektu, sektoru nebo abecedy). Každý subjekt je dále prezentován prost řednictvím tzv. 
vizitky, která obsahuje detailnější informace. Systém evidence a způsoby publikace seznamů pojišťova-
cích zprostředkovatelů (ISPOZ) a nebankovních devizových míst se v této fázi zatím nemění. V průběhu 
roku 2009 se předpokládá rozšíření prezentace o sledování historie subjektu, souvisejících vazeb a rolí, 
statistiky počtu subjektů, dále může docházet k postupnému doplňování a zpřesňování některých údajů, 
odborných termínů apod. Odkaz na webu je http://www.cnb.cz/cnb/JERRS.WEB07.INTRO_PAGE.   

ČNB ročně nahradí miliony bankovek  
ČNB ročně nahradí desítky milionů kusů poškozených či opotřebovaných bankovek. Nejčastěji 

se musí měnit nejběžněji používané bankovky, mezi něž patří dvoustovky nebo tisícikoruny. Centrální 
banka v roce 2007 zpracovala asi 850 milionů bankovek, přičemž asi 80 milionů z nich musela nahradit.  

Maloobchod v listopadu meziročně klesl o 6,3 % 
Maloobchodní tržby v listopadu meziročně klesly o 6,3 %, nejvíce od prosince 1998. Největší 

propad zaznamenal prodej automobilů, na celkovém úbytku se podílely také prodejny se smíšeným zbo-
žím s převahou potravin. V říjnu tržby poklesly o 3,3 %. Sezonně očištěné tržby v maloobchodě bez 
motoristického segmentu se v listopadu snížily meziročně o 0,7 % a meziměsíčně reálně o 0,3 %.  

Medaile k předsednictví ČR v Radě EU  
Společnost Zlaté Mince – Numismatika představila zlaté a stříbrné medaile a mince 
k příležitosti českého předsednictví v Radě EU. Ať jste sběratel a zvolíte zlatou me-
daili nebo jen chcete uchovat tento historický okamžik i pro své potomky ve st říbře 
touto originální památkou, zajděte do specializovaných prodejen Zlaté Mince – Nu-
mismatika v Praze v budově Obecního domu a ve Vsetíně v budově Komerční banky 
nebo objednávejte na internetových stránkách www.Zlate-Mince.cz. Pamětní medaile 
z ryzího zlata – autor: akademický sochař Zbyněk Fojtů, rytec: Lubomír Lietava, 

ražba: Česká Mincovna, průměr: 28 mm, hmotnost: 15,56 g, ryzost: 999,9/1000 Au, hrana: hladká, číslo-
vaná, limit: 500 kusů číslovaných, emise: leden 2009, cena: 12 500 Kč. Pamětní stříbrné medaile – au-
tor: ak. soch. Zbyněk Fojtů, rytec: Lubomír Lietava, ražba: Česká Mincovna, průměr: 50 mm, hmotnost: 
42 g, ryzost: 999/1000 Ag, hrana: hladká, limit: 1000 kusů, emise: leden 2009, cena: 1300 Kč. 

Kanadský ministr  
navštívil Adastra Group 
Kanadský ministr zahraničního obchodu Stoc-
kwell Day společně s velvyslancem Kanady v 
ČR Michaelem Calcottem navštívili 16. ledna 
kanadsko-českou konzultační a softwarovou 
firmu Adastra. Návštěva byla součástí obchodní 
mise kanadského ministra zahraničního obchodu 
do EU, jíž nyní předsedá ČR. Demonstrovala 
stabilní obchodní vztahy mezi Kanadou a ČR a 

ukázala také po-
tenciál a možnos-
ti sdílení podni-
katelského know-
how i lidských 
zdrojů mezi těmi-
to zeměmi právě 

na příkladu společnosti Adastra Group. Právě 
Adastra Group, kterou si Stockwell Day ke své 
návštěvě vybral, patří mezi významné kanadsko-
české firmy s hlavními kancelářemi v Torontu a 
Praze. Firma, jejíž historie začala v roce 1995, 
nyní operuje na severoamerickém, evropském i 
asijském trhu. Mezi její zákazníky patří přední 
instituce z oblasti státní správy, bank, pojiš ťoven, 
telekomunikačních operátorů a dalších firem. 
Obrat Adastry vzrostl v průběhu deseti let ze 70 
mil. Kč na více než miliardu. Ve svých kancelá-
řích v Torontu, Londýně, Frankfurtu, Praze, 
Bratislavě a Sofii zaměstnává na 600 business a 
IT konzultantů. Adastra Group patří mezi přední 
IT společnosti v Kanadě i v ČR 
Využívání platebních 
karet pro online platby  
Podle společnosti KAKTUS Software využívání 
platebních karet k platbám po internetu mezi 
českými uživateli rychle roste. Z průzkumu reali-
zovaného mezi českými pojišťovnami vyplývá, 
že uživatelé stále více věří tomuto platebnímu 
způsobu. Na základě statistik z uplynulého roku 
je patrná vzrůstající tendence ve využívání náku-
pů pojištění (především povinného ručení a ces-
tovního pojištění) prostřednictvím internetu. V 
roce 2008 došlo u sledovaných subjektů k mezi-
ročnímu 24% nárůstu sjednaných smluv. Součas-
ně došlo ke zvětšení podílu plateb kartou z 51 % 
na 63 % ze všech realizovaných platebních kaná-
lů. Klíčová je pro využívání internetových pla-
tebních systémů především důvěra zákazníků, jež 
souvisí s kvalitou zabezpečení těchto systémů. 
„V ČR se využívá specifický bezpečnostní prvek 
tzv. 3D-Secure, díky kterému se údaje o platební 
kartě k obchodníkovi vůbec nedostanou,“ říká 
Dalibor Němec, technický ředitel KAKTUS 
Software: „Kromě důvěry v bezpečný systém 
hraje důležitou roli uživatelská přívětivost a 
intuitivnost stránek zajišťující platební transakce. 
Platební aplikace proto musí být přehledná a 
podávat jasné instrukce o jednotlivých krocích 
platební transakce, jež jsou srozumitelné i uživa-
telům, kteří nejsou odborníky v oblasti IT.“ 
Volné minuty pro firmy 
Další rozšíření nabídky pro firemní zákazníky 
nachystal T-Mobile od 18. ledna. K tarifům Pod-
nikatel si nyní menší firmy a živnostníci mohou 
pořídit speciální balíčky přinášející například 
dodatečný kredit, volné minuty do vlastní sítě a 
na pevnou linku či roamingové zvýhodnění 
umožňující přijímat v Evropě zdarma hovory. 
Uživatelé paušálních programů Podnikatel mají 
na výběr hned ze šesti nových balíčků.  

Nezapomeňte si prodloužit předplatné časopisu  
Bankovnictví na rok 2009! 

http://predplatne.economia.cz/app/eco.form/index.php?tit=BA 

TECHNOLOGIE 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.cnb.cz/cnb/JERRS.WEB07.INTRO_PAGE
http://www.Zlate-Mince.cz
http://predplatne.economia.cz/app/eco.form/index.php?tit=BA
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Stavební spořitelny půjčily loni více peněz 
Stavební spořitelny loni půjčily na bydlení téměř 75 mld. Kč, což je v meziroč-
ním srovnání nárůst o 1,5 %. Celkový počet nově uzavřených smluv včetně 
nevýšení cílových částek se pak loni zvýšil na více než 1 mil. Kč. Na rozdíl od 
hypotečních bank, které většinou zaznamenaly stagnaci nebo pokles nových 
obchodů, stavební spořitelny byly méně zasaženy dopady finanční krize. Ne 
všechny spořitelny však zaznamenaly nárůst nových obchodů. Více než 10% 
poklesy nových úvěrů zaznamenala Modrá pyramida a Stavební spořitelna 

České spořitelny. Naopak více než pětinový nárůst obchodů vykázala Raiffeisen stavební spořitelna, 
která se sloučila s Hypo stavební spořitelnou. Stavebním spořitelnám se dařilo v uzavírání nových smluv 
o stavebním spoření, celkově uzavřely loni přes milion smluv. 

Češi utratili s kartami Visa téměř 18 mld. EUR  
Celkové výdaje držitelů platebních karet Visa v ČR (platby za zboží i výběr z bankomatů) se 

zvýšily za rok končící červnem 2008 o necelých 15 % na 17,7 mld. EUR (zhruba 487 mld. Kč). Celkový 
počet všech transakcí kartami Visa v ČR stoupl též o 15 % na 188 milionů. Z toho u obchodníků Češi 
provedli přes 89 milionů transakcí za 3,7 mld. EUR. V meziročním srovnání tak v obchodech kartami 
Visa utratili o 24 % víc peněz. Celkový počet karet Visa se v ČR zvýšil o 7,6 % na 5,6 milionu. 

ČR obnovuje dotaci hypoték pro mladé 
Stát po čtyřech letech od 1. února znovu rozjíždí podporu hypoték mladým lidem. Nárok na ni 

mají žadatelé do 36 let při koupi nemovitosti starší dvou let. Stát těmto zájemcům bude na měsíční splát-
ku přispívat ve výši jednoho procentního bodu. Další podmínkou je cena bytu, která nesmí p řekročit 800 
tis. Kč, v případě rodinného domu 1,5 mil. Kč. Nad tyto částky dotaci stát neposkytuje. Státní podpora k 
hypotečním úvěrům se znovu rozjíždí kvůli rostoucím úrokovým sazbám.  

ČSOB očekává zisk pouze ve výši 1 mld. Kč   
Bankovní skupina ČSOB očekává zisk za loňský rok ve výši 1 mld. Kč. Podrobné výsledky 

ČSOB zveřejní 12. února. Na výsledky obchodních činností měly vliv dopady finanční krize. Horší vý-
sledky ČSOB nebudou mít podle jejího vedení vliv na klienty. Banka vytvářela opravné položky na svá 
aktiva v islandských bankovních domech, které na podzim hromadně bankrotovaly. ČSOB se rozhodla 
přecenit své portfolio CDO (strukturované cenné papíry) na nulu, takže toto portfolio už nebude negativ-
ně ovlivňovat hospodářské výsledky v následujících letech. Kapitálová p řiměřenost přesáhla 10 %. Po-
měr úvěrů ke vkladům je přibližně 70%. V roce 2007 ČSOB vykázala čistý zisk 10,837 mld. Kč.   

Raiffeisenbank s věrnostními programy 
Raiffeisenbank rozšiřuje výhody svých kreditních karet o věrnostní programy. Klienti tak mohou 

ušetřit při nákupu kreditní kartou, případně získat vedení kreditní karty zdarma.Raiffeisenbank spustila 
věrnostní program ke kreditním kartám s názvem Exclusive program. „Při každém nákupu kreditní kar-
tou klient získává body, které se mu načítají na jeho bodovém účtu. Získané body pak může proměnit v 
poukázky na nákup zboží u partnerů nebo například na uložení do životního pojištění či penzijního při-
pojištění,“ uvedla ředitelka  platebních karet Raiffeisenbank Štěpánka Lencová. „Výhodou pro klienta 
je, že v rámci Exclusive programu získává body nejen od banky, ale i od partnerů programu. Výhodnost 
platby se tak znásobuje a odměny klient získává mnohem rychleji. V tuto chvíli lze tyto zvýhodněné plat-
by získat u několika desítek partnerů z celé řady odvětví, jejich rozsah se neustále rozšiřuje,“ dodala 
Štěpánka Lencová. Pro klienty jednotlivých partnerů jsou vydávány karty vždy v odpovídajícím designu. 
Další novinkou je možnost vedení kreditní karty Visa  zdarma. Pokud klient v rámci m ěsíčního cyklu 
utratí kartou v obchodech alespoň 3000 Kč, získá vedení karty v daném měsíci zdarma.  

Sleva s kartou mBank v Rokytnici 
Všichni příznivci lyžování a snowboardingu – klienti mBank se můžou oddá-
vat svému oblíbenému sportu za méně peněz. Stačí, když si pro svou zábavu 
vyberou skiareál v Rokytnici nad Jizerou a za skipas zaplatí jakoukoli kartou 
od mBank. Automaticky dostanou 10%. „O 10 % levněji se bude jezdit nejen v 
zimě. Na vrchol se potřebují dostat i bikeři, pro které bude v létě otevřený 
mBank bikepark,“  říká Jan Horák, marketingový manažer mBank. Přímo pod 
Lysou horou má teď v zimě mBank svůj vlastní snowpark, kde se snowbo-

arďáci můžou vyřádit na U bedně, slide bedně, a dalších překážkách. Rokytnice nad Jizerou pak nabízí 
dohromady skoro 20 km upravovaných sjezdovek všech typů náročnosti. Nabídka platí i pro Poláky.   

Klienti ČSOB platí více kartami na internetu  
Necelé procento Čechů využívá svoji platební kartu k placení nákupů přes internet. Mezi klienty 

ČSOB tato forma nakupování představuje 5 % všech nákupních transakcí platební kartou. Internetové 
nákupy klientů ČSOB pak tvoří 8 % objemu těchto transakcí. „Ačkoli platby na internetu prostřednic-
tvím platební karty stále představují jen zlomek platebních transakcí, lidé si za čínají na tento způsob 
placení zvykat. Každoročně se zvyšuje počet uskutečněných internetových transakcí. Podobný trend 
postupného nárůstu zájmu jsme mohli vidět i v souvislosti s platbou kartou v obchodech,“ vysvětluje 
Martin Eyberger, výkonný manažer segmentu Platební komfort ČSOB. Největší zájem mezi nakupující-
mi je o letenky a zájezdy (48 %), o hudbu (44 %), o módu (41 %) a techniku (38 %). Pokud jde o módu, 
dávají Češi přednost zahraničním internetovým obchodům před českými.  

ČSOB začala propouštět, odejde 600 zaměstnanců 
Největší tuzemská bankovní skupina ČSOB začala s plánovaným propouštěním svých zaměst-

nanců. Několik desítek lidí už na konci prosince skončilo v ČSOB Leasingu. Ke konci ledna odejde přes 

Banky žádají EU  
o krizovou pomoc  
Mezinárodní banky působící ve střední a východ-
ní Evropě společně žádají EU a ECB o rozšíření 
opatření proti úvěrové krizi i na východoevrop-
ské země, které nejsou členy EU. Devítka bank 
včetně vlastníků českých ústavů Erste Bank, 
KBC, Société Générale a UniCredit požaduje, 
aby orgány EU přispěly v regionu ke zmírnění 
nedostatku peněžní likvidity a k oživení půjček. 
Šéf rakouské Raiffeisen International Herbert 
Stepic, který skupinu bank zorganizoval, považu-
je za důležité, aby zásahy na podporu bank neby-
ly omezeny pouze na západní Evropu. Nečlenské 
země EU z východu Evropy, které bojovaly za 
přechod na tržní ekonomiku, by v nynější těžké 
situaci neměly být ponechány svému osudu.  
Světové burzy padají 
jako na podzim 
Banky stahují burzy na ještě nižší hodnoty, než 
na jakých byly během vrcholící finanční krize 
loni na podzim. Vše přitom vypadalo, že bankov-
ní sektor už je po obřích vládních injekcích v 
několika státech z nejhoršího venku a pozornost 
se přesouvá k potápějícícím se automobilkám. 
Ukazuje se však, že opak je pravdou.  
Ekonomika EU klesne  
Podle EK se hospodářství celé EU letos propadne 
o 1,8 %. V případě Německa to bude dokonce o 
2,3 %. Vůbec největší propad v EU bude mít ale 
Lotyšsko, jeho ekonomika zpomalí o 6,9 %. 
RBS očekává ztrátu  
Britská bankovní skupina Royal Bank of 
Scotland Group oznámila, že by kvůli zhoršení 
úvěrové krize za loňský rok mohla vykázat ztrátu 
ve výši až 28 mld. GBP, což by byla největší 
dosud vykázaná ztráta společnosti v Británii.  
Trichet odmítl dohady o 
možném rozpadu eurozóny  
Šéf ECB Jean-Claude Trichet odmítl dohady 
finančních trhů o možném odchodu některých 
zemí z eurozóny a jejím rozpadu v důsledku 
finanční krize. Spekulace o takovém vývoji jsou 
nepodložené, řekl v Evropském parlamentu.  
Rubl „střídá“  
smluvní jednotka 
Rusko, kde rubl od loňského léta ztratil čtvrtinu 
své hodnoty, se vrací ke svérázné měně, která 
tamním obchodům a restauracím kralovala v 
dobách zhroucení státních financí před deseti 
lety. Tzv. smluvní jednotka tehdy zmizela s posí-
lením ruské měny díky růstu cen plynu a ropy. 
Na scénu ji vrátily až současné hospodářské 
problémy. "Měna" má zkratku "u.e.". Před lety 
cenovka "1000 u.e." nejčastěji znamenala prostě 
1000 USD, ale taky 1000 EUR. Nejzáludnější ale 
bylo, že přepočet na ruble byl výlučně v rukou 
prodejců. Ti se po rozčarování z pádu rublu v 
posledních měsících zase vracejí ke starým zvy-
kům. Vládní list Rossijskaja gazeta už upozornil, 
že zákon o ochraně práv spotřebitelů vyžaduje v 
obchodech cenovky výlučně v rublech. 
Japonská centrální  
banka vykoupí dluhopisy 
Japonská centrální banka nechala úrokové sazby 
beze změny, rozhodla však, že dopady úvěrové 
krize na podnikovou sféru zmírní vykupováním 
firemních dluhopisů. Banka též změnila k horší-
mu svůj pololetní výhled ekonomiky a předpově-
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děla, že druhá největší ekonomika světa zůstane 
v poklesu celé dva roky, tj. do b řezna 2010.  
Bank of America dostane 
od vlády finanční pomoc  
Bank of America získá 20 mld. USD z vládního 
záchranného balíčku. Zástupci ministerstva fi-
nancí se s bankou dohodli na garancích ztráto-
vých investic ve výši až 118 mld. USD. Banka 
chce použít peníze z fondu hlavně na zmírnění 
ztrát spojených s převzetím Merrill Lynch.  
Vládní pomoc pro KBC 
Belgická banka KBC, vlastník ČSOB, se stále 
potácí v problémech spojených s globální krizí. 
Ve čtvrtek KBC uvedla, že ji tamní vláda opět 
poskytla pomoc. Tentokrát ve výši 2 mld. EUR.  
Vedení Citigroup  
odmítlo prémie 
Manažeři Citigroup odmítli být zařazeni do sys-
tému bonusů. Podle agentury Reuters se tak stalo 
poté, co se obří bankovní ústav ocitl na pokraji 
krachu. Systém bonusů, který by vrcholný ma-
nagement opravňoval například ke zlatým padá-
kům a dalším výhodám, odmítl výkonný ředitel 
Vikram Pandit, předseda představenstva Win 
Bischoff a finanční ředitel Gary Crittenden. 
Údajně kvůli pěti čtvrtletním ztrátám Citigroup v 
řadě. Citigroup odepsala na špatných úvěrech, 
hypotékách a na obchodních ztrátách za posled-
ních 15 měsíců více než 28,5 mld. USD. 
VIG a koncern ARAG 
Vienna Insurance Group (VIG) a ARAG Allge-
meine Rechtsschutz-Versicherungs-AG podepsa-
li Letter of Intent o spolupráci v oblasti právní 
ochrany. Cílem je vytvoření společného obchod-
ního modelu pro rakouský trh i pro země SVE, 
ve kterých je VIG zastoupena. Rozhovory mají 
být podle plánu ukončeny do léta 2009. 
EBRD: Růst ve východní 
Evropě letos zpomalí  
Tempo hospodářského růstu ve střední a východ-
ní Evropě sestoupí letos k blízkosti nuly, prohlá-
sil hlavní ekonom EBRD Erik Berglof. Upřesnil, 
že růst v roce 2009 bude v celém regionu pod 2 
% a bude spíš blíže k nule než ke 2 %. "Celý 
region je pod silným tlakem," řekl. 
Důvěra v německou  
ekonomiku stoupla 
Důvěra investorů v německé hospodářství se v 
lednu zlepšila, protože vládní plány na podporu 
ekonomiky a nižší úrokové sazby posílily naděje, 
že se země v létě vymaní z recese. Index ekono-
mických očekávání investorů a analytiků pro 
Německo se podle průzkumu institutu ZEW 
zvýšil na –31 bodů z prosincových –45,2 bodu.  
Banky v Polsku  
přitvrzují  
Polské banky si tvoří seznamy firem, které ne-
mohou počítat s půjčkou. Podle ekonomů panují 
obavy, že rozhodnutí o omezení úvěrů padají 
mimo Polsko, v zahraničních sídlech bank. K 
existenci takové „černé listiny“ se banky přizná-
vají velmi nerady. "Málokdo se k tomu přizná, 
aby nebyl obviněn z toho, že brzdí rozvoj pol-
ských firem," uvedl jeden z bankéřů. 
Reorganizace Citigroup 
Citigroup oznámila, že se reorganizuje a vznik-
nou dvě části, Citicorp a Citi Holdings, s cílem 
optimálně připravit globální podnikání společ-
nosti na budoucí růst a ziskovost. Tato struktura 
umožní Citi soustředit se na zlepšení výsledků 
hlavních částí svého podnikání a na získávání 

Většina investorů loni zaznamenala ztráty  
Loňský rok skončil pro většinu českých investorů s obrovskými ztrátami. Vyplývá 
to z průzkumu investičního portálu Patria.cz. Těch, kterým se loni podařilo využít 
roztěkaného trhu k vytvoření slušného zisku, bylo naopak velmi málo. V anketě 
na www.patria.cz od 22. prosince 2008 dosud odpovědělo na otázku "Jaký byl 
Váš rok 2008?" celkem 634 investorů. Z nich více než polovina (53,5 %) uvedla, 
že loňský rok pro ně byl katastrofální, jelikož prodělali vše, co se dalo. Dalších 20 
% připustilo, že se jim příliš nedařilo. Beze ztrát, ale i bez zisků "vybruslilo" zhru-
ba 6 % investorů. Zvláště úspěšný byl rok 2008 pro 7,7 % investorů. S určitými, 
ale nijak závratnými zisky skončilo 12,8 % respondentů.  

Martin Gardavský provede audit Fincentra 
Martin Gardavský, předseda Etického výboru Asociace finančních poradců a zprostředkovatelů 

ČR (AFIZ) a jeden z jejích zakladatelů, přijal nabídku na provedení podrobného auditu podmínek práce 
finančních poradců ve společnosti Fincentrum. Audit se poprvé v ČR pokusí veřejně rozkrýt práci fi-
nančních poradců ve velké poradenské firmě a zvýšit tak její transparentnost p řed veřejností. Zpráva o 
auditu bude veřejně publikována v létě 2009. 

RM-Systém zvýšil podíl na burzovním trhu  
Burza RM-Systém i díky finanční krizi ukrojila další část obchodů pražské burzy, dominantního 

trhu cenných papírů v ČR. RM-Systém nyní zprostředkovává až 30 % z celkového počtu uskutečněných 
akciových burzovních obchodů v ČR, zatímco loni to bylo v průměru kolem 15 %. Třetí lednový týden 
však byl pro akcie na české burze negativní a index trhu klesl o více než 2,5 % na 1938 bod ů.  K poklesu 
přispěly nejvíce negativní makroekonomické ukazatele a výsledky hospoda ření amerických korporací.  

USF ČR sdružuje nejvíc poradenských společností 
Představenstvo Unie společností finančního zprostředkování a poradenství (USF ČR) na svém 

posledním jednání vyhovělo žádostem společností FICHTNER a ARGOS PZS a přijalo je za členy pro-
fesního sdružení. Počet řádných členů USF se tak zvýšil na 13 právnických osob, což činí Unii sdruže-
ním zaštiťujícím největší počet finančně poradenských společností v ČR. V roce 2009 je navíc, jak po-
tvrzuje předseda představenstva USF Igor Bielik, plánována další extenze členské základny. 

KAPITÁLOVÝ TRH 

200 lidí ze samotné banky. Celkem má odejít až 600 zaměstnanců. "Optimalizaci personálních nákladů 
je nutné udělat do konce prvního čtvrtletí,"  řekl Petr Hutla z představenstva ČSOB. Podle něj by ČSOB 
v plánované kvótě ráda využila i dobrovolných odchodů lidí do důchodu, aby ušetřila na odchodném. 

Sazby hypoték se v prosinci zvýšily na 5,69 % 
Průměrná úroková sazba u nových hypoték se v prosinci zvýšila na 5,69 % z listopadových 5,63 

%. Nečekaný skok zaznamenaly především hypotéky s jednoletou fixací, které se p řiblížily k 6% hranici. 
Výsledky s odkazem na údaje devíti hypotečních bank zveřejnil server Hypoindex.cz. Za celý loňský rok 
průměrná úroková sazba poskytnutých hypoték činila 5,61 %, nejvyšší byly sazby v srpnu. 

Peníze pro podnikatele od GE Money Bank 
V rámci služby „Odměna za platby kartou“ rozdala GE Money Bank podnikatelům již 1,6 mil. 

Kč. Peníze od banky dostávají všichni, kteří využívají debetní platební karty vydané ke všem typům účtů 
Genius Business Active. Na konci každého měsíce GE Money Bank připisuje na účet klienta odměnu ve 
výši 0,5 % z objemu všech bezhotovostních transakcí provedených platební kartou u obchodníků a na 
internetu. Odměny podnikatelům banka vyplácí již půl roku. Částka se každý měsíc zvyšuje a jen za 
prosinec 2008 dosáhla bezmála 275 tis. Kč.  

ČNB pořádá semináře finanční gramotnosti 
ČNB začala pořádat semináře finanční gramotnosti pro učitele občanské nauky a dalších před-

mětů na základních a středních školách. První semináře s akreditací Ministerstva školství, mládeže a 
tělovýchovy už proběhly, další se budou konat postupně v průběhu příštích měsíců v řadě měst celé ČR. 
Učitelé tak mají možnost se seznámit například s principy výpočtu a využití úrokové sazby nebo se zá-
kladními možnostmi investování a půjčování. Semináře vycházejí z učebnice "Finanční a ekonomická 
gramotnost", kterou ČNB podpořila jako první ucelenou učební pomůcku finančních a ekonomických 
témat. Termíny seminářů a další informace lze nalézt na www.cnb.cz/financnigramotnost. Na organizaci 
jednotlivých seminářů spolupracují s ČNB například regionální pobočky Národního institutu pro další 
vzdělávání, Institut pro finanční trh Masarykovy univerzity v Brně, Pedagogická fakulta Univerzity 
Karlovy v Praze a krajská centra dalšího vzdělávání učitelů. ČNB chápe podporu finančního vzdělávání 
jako jeden z hlavních způsobů prevence v oblasti ochrany spotřebitele na finančním trhu. 
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hodnoty z aktiv, která nepatří ke kmenovým. 
Cílem rozdělení byznys částí je zvýšení budoucí-
ho ziskového potenciálu a zefektivnění organiza-
ce.Organizační změna postaví do čela obou ope-
račních jednotek samostatné manažerské týmy.   
Trichet: Růst globální 
ekonomiky bude slabší  

Růst globální ekonomiky bude 
letos výrazně slabší, než se 
původně předpokládalo. Oče-
kává to ECB. Prezident ECB 
Jean-Claude Trichet řekl, že je 
třeba podrobit revizi i relativně 
nedávné prognózy. Obtížný 
bude i příští rok, Trichet je ale 

přesvědčen, že situace už se bude zlepšovat." 
Růst ve světě i v Evropě bude v roce 2009 výraz-
ně slabší, než uvádějí prognózy ze začátku pro-
since," řekl Trichet. Prognózy, na které Trichet 
odkazuje, počítaly na letošní rok s poklesem 
ekonomiky eurozóny až o 1 %. Trichet řekl, že i 
když příští rok bude velmi složitý, existují důvo-
dy k tomu, aby bylo rozumné očekávat zlepšení. 
Omezení bezplatné  
výměny korun za eura 
Lidé, kteří si nestihli vyměnit větší množství 
slovenských korun za eura, mohou v některých 
slovenských komerčních bankách počítat s po-
platky za jejich směnu. Od 20. ledna část finanč-
ních domů omezila bezplatnou výměnu na 100 
kusů korunových bankovek či mincí.  
VIG prodala fond Erste  
Rakouská pojišťovací skupina Vienna Insurance 
Group prodala 95% podíl ve svém investičním 
fondu bankovní skupině Erste Bank. Erste se 
ujme správy společnosti Ringturm Kapitalan-
lagegesellschaft m.b.H. s aktivy dosahujícími 
celkové hodnoty 3,14 mld. EUR, uvedl ve Vídni 
Guenter Geyer, generální ředitel skupiny VIG.  
Buffett: Obama pomůže, 
ale nečekejte zázrak 
Warren Buffett říká, že neexistuje nikdo lepší, 
kdo by mohl mít na starosti ekonomiku, než je 
Barack Obama, ale také varuje, že to bude trvat, 
než se situace zlepší. Buffett řekl, že všude panu-
je velký strach, jelikož země čelí hospodářskému 
„Pearl Harbor… něčemu, co nezažila od doby 
druhé světové války“. Americký miliardář přitom 
odhaduje, že Obamův plánovaný masivní stimu-
lační program sice pomůže, ale ne okamžitě.  
Čína zřejmě předstihne 
eurozónu do roku 2014  
Čína by měla podle výpočtů společnosti PwC do 
roku 2014 předstihnout v podílu na celosvětovém 
HDP eurozónu a stát se tak druhou největší eko-
nomikou světa. Lídrem by měly zůstat USA, 
jejich podíl se ale sníží. Ekonomové PwC rovněž 
očekávají, že i přes očekávaný prudký pokles 
ekonomického růstu mohou v podíle na celosvě-
tovém HDP rozvíjející se ekonomiky do roku 
2014 předběhnout ty vyspělé. Celkově by mohly 
rozvíjející se ekonomiky dosáhnout více než 
polovičního podílu na světovém HDP. 

Pojišťovna ČS: Životní pojištění loni vzrostlo  
Pojišťovny vybraly na pojistném v životním pojištění v roce 2008 podle odhadů Pojišťovny 

České spořitelny o 4 až 5 % více než předloni. Vývoj v letošním roce je velmi obtížné předpovědět, řekl 
ředitel pojišťovny Petr Zapletal. Lidé sice budou mít v tomto roce k dispozici méně peněz, na druhou 
stranu by k většímu zájmu o pojištění mohl vést nárůst obav z rizika. 

UNIQA v roce 2008 opět posílila 
Podle předběžných údajů za rok 2008 vzrostlo předepsané pojistné UNIQA pojišťovny o 15,7 % 

na 4,378 mld. Kč. Na tomto výsledku se podílelo neživotní pojištění předpisem ve výši 3,198 mld. Kč a 
životní pojištění 1,180 mld. Kč. Zatímco tahounem růstu v roce 2007 bylo životní pojištění, loňský vý-
sledek zajistily především výsledky neživotních odvětví, která meziročně posílila téměř o 20 %. 

EGAP nezopakoval rekordní objem  
Exportní garanční a pojišťovací společnost (EGAP) loni pojistila vývozní úvěry, bankovní záru-

ky a investice v zahraničí v celkovém objemu 43 mld. Kč. Nezopakovala tak rekordní objem 50 mld. Kč 
z roku 2007, přesto jde o druhý nejlepší výsledek v historii této státní instituce. Hodnota zhruba o 10 % 
překročila plánovaný obchodní záměr. Pojistné smlouvy, jichž loni EGAP uzavřela 286, by měly uvést 
do života kontrakty za 95 mld. Kč. Pojištěné vývozy směřují do 56 zemí, nejčastěji do Ruské federace, 
která se na celkovém pojištěném objemu podílí téměř polovinou.  

Pojišťovna Allianz rozšířila Home Assistance 
Allianz pojišťovna připravila několik novinek v poskytování asistenčních služeb Home As-

sistance. Tu mohou nyní využít všechny bytové domy pojištěné u Allianz pojišťovny. Bezplatné asis-
tenční služby pro bytové domy zahrnují odvrácení stavu nouze, deratizaci a dezinsekci a servis domácích 
elektrospotřebičů ve společných prostorách bytového domu. Každý dům může využít až pěti zásahů 
asistenční služby ročně, náklady na jeden zásah nesmí překročit limit 7000 Kč. Home Assistance byla 
rozšířena o služby deratizace a dezinsekce pro domácnosti a nemovitosti pojištěné ve variantě Exkluziv. 

Nové FLEXI životní pojištění od Pojišťovny ČS 
Nové komplexní FLEXI životní pojištění spojuje dosavadní tři varianty produktů FLEXI, FLE-

XI INVEST2008 a FLEXI H-FIX do jednoho jediného. Klienti tak nyní mohou libovolně kombinovat své 
investice v rámci 16 fondů a tří doporučených strategií. Mimořádné vklady jsou navíc pojištěným plně 
k dispozici, a to bez ohledu na aktuální stav kapitálové hodnoty. Současně došlo u FLEXI životního 
pojištění ke zvýšení garantovaného růstu kapitálové hodnoty pro běžně placené pojistné na 2,4 % p.a.  
Klienti nyní mohou libovolně přesouvat prostředky mezi garantovaným fondem, dluhopisovými fondy, 
akciovými fondy, H-FIX fondy nebo nemovitostním fondem. FLEXI životní pojištění rovněž nabízí 
v ČR unikátní připojištění doživotní renty v případě invalidity nebo bezmocnosti.  

Výnos ze životních pojištění ČSOB Pojišťovny  
Lidé, kteří mají uzavřené životní pojištění u ČSOB Pojišťovny, mohou za loňský rok opět počí-

tat s vysoce nadprůměrným zhodnocením svých úspor. I přes  nepříznivou situaci na světových i domá-
cích finančních trzích si připíšou výnos, který předčí  většinu jiných možností uložení peněz. Klientům, 
kteří si u ČSOB Pojišťovny sjednali její nejprodávanější životní pojištění Spektrum, bude připsáno zhod-
nocení 5,2 % z pravidelně placeného pojistného a 3,55 % z jednorázových a mimořádných vkladů.   

Zájem klientů PF ČP o daňové úlevy vzrostl 
Podle výsledků rozesílání daňových potvrzení opět významně vzrostl počet klientů Penzijního 

fondu České pojišťovny (PF ČP), kteří mohou využít odpočtu příspěvků na penzijní připojištění v roč-
ním zúčtování daně z příjmu fyzických osob. Doklad o zaplacených příspěvcích letos nalezne v poštovní 
schránce 169 tisíc osob, zatímco loni to bylo jen 153 tisíc klientů PF ČP. Jedná se tak o 11% meziroční 
nárůst. Daňové úlevy nyní využívá téměř 15 % z více než 1,1 milionu klientů PF ČP.  

GrECo: nechuť pojišťovat financování projektů 
Velké pojišťovny nemají v době ochlazování ekonomiky zájem o pojištění průmyslových podni-

ků spojených s financováním projektu, tedy pojištění pohledávek, pojištění záruk za provedení práce. 
Obdobná situace je také u pojištění platební neschopnosti nebo platební nevůle odběratelů, informoval 
jednatel GrECo International a předseda Asociace českých pojišťovacích makléřů Zdeněk Voharčík. 

AXA životní pojišťovna vstoupila do EF CZ 
Koncem roku 2008 došlo k uzavření smluv o převodu obchodního podílu mezi společností AXA 

životní pojišťovna a dosavadními vlastníky 50% obchodního podílu ve společnosti EF CZ. Každý z 
prodávajících převedl na společnost AXA obchodní podíl ve výši 25,5%. Na základě uvedeného převodu 
se společnost AXA životní pojišťovna stala vlastníkem 51% obchodního podílu společnosti EF CZ. Ten-
to krok je součástí celosvětové strategie, kdy AXA posiluje obchodní distribu ční sítě.  
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